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به همه کاندیداها 
احترام می گذاریم 

دبیرکل حزب مؤتلفه در نشست 
خبری خود با اعلام کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری درباره 
واکنشش نسبت به کناره گیری از 
این انتخابات به درخواست شورای 
وحدت اظهار کرد: تاکنون در شورای 
وحدت چنین چیزی از ما خواسته 
نشده است، البته جایگاه شورای 
وحدت محترم است اما تصمیم 
حزب را دنبال خواهیم کرد البته 
پس از ثبت نام باید منتظر اعلام نظر 
شورای نگهبان باشیم اما در پایان اگر 
همه گروه ها به اجماع برسند خب 
چراکه نه، اگر وحدت حاصل شود 
می شود کمک کرد و زمینه حضور 
با یک کاندیدای واحد را فراهم کرد. 
ایسنا نوشت، اسدا... بادامچیان گفت: 
در انتخابات ریاست جمهوری بنای 
ما بر این است که به همه کاندیداها 
احترام بگذاریم و فضای توهین و 
تخریب ایجاد نشود. قاعده این است 
که مسئولیت احراز صلاحیت نامزدها 
برعهده شورای نگهبان است و باید به 
قانون التزام داشته باشیم. هیچ لزومی 
ندارد نامزدها یکدیگر را تخریب 
کنند. شورای نگهبان درخصوص 
صلاحیت ها تصمیم می گیرد. ما به 

عنوان حزب وارد شدیم.

تاکید بر گشایش بازارچه های 
مرزی ایران و پاکستان

وزیر خارجه پــاکستان با حضور 
در مجلس با  محمدباقر قالــیباف  
دیدار و گفت و گو کرد. رئیس مجلس 
اظهار داشت: زمانی که می بینیم 
دشمنان ما با دخالت های خود، به 
دنبال از بین بردن ارتباطات عمیق و 
قلبی ما هستند، برای تقویت روابط 
مصمم تر می شویم. وی در ادامه با ابراز 
خرسندی از اینکه ایران و پاکستان 
توانسته اند روابط خوبی بین خود برقرار 
کنند، گفت: پیش از این در ملاقات با 
سفیر پاکستان در تهران بر توسعه 
همکاری های مرزی، تجارت و افتتاح 
بازارچه های مرزی تاکید کردم. اکنون 
از امضای یادداشت تفاهم بازارچه های 
مرزی  پایانه  گشایش  و  مرزی 
»پیشین مند« خرسندیم. قالیباف 
همچنین با اشاره به سطح مطلوب 
امنیتی  و  همکاری های سیاسی 
فیمابین عنوان کرد: سطح ارتباطات 
اقتصادی نسبت به ظرفیت های دو 
کشور دچار خلأ هایی است که با در نظر 
داشتن مشکلات تحریم و شیوع کرونا 
باید از ظرفیت های بالای دو کشور 
بیش از پیش استفاده کرد. سیاست 
ما در قبال کشمیر همواره مشخص 

بوده است. 

محمدرضا خاتمی 
ظرفیت اصلاح طلبان 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در رابطه 
با مصادیق اصلاح طلبان بعد از سید حسن 
خمینی برای حضور در انتخابات اظهار 
کرد: ظریف یک ظرفیت است و او توسط 
جبهه اصلاحات به عنوان یک ظرفیت 
به جامعه معرفی می شود ولی در نهایت 
کسی که باید بپذیرد، شخص ظریف است 
دوستان تلاش خود را انجام می دهند اما 
اصل بر این است که خود شخص بپذیرد. 
جواد امام گفت: ما دو نفر از شخصیت ها را 
به عنوان کاندیداهای حداکثری پذیرفته 
بودیم که یکی محمد خاتمی و دیگری 
سیدحسن خمینی  بود. من فکر می کنم 
کاندیداهای بعدی با فاصله از اینها هستند 
اینکه فکر کنیم جایگزین اینها هستند نه 
اینطور نیست. عضو نهاد اجماع ساز افزود: 
دستور کار جبهه اصلاحات از این هفته 
وارد مصادیق می شود و قطعا در دستورکار، 
معرفی زنان و مردان توانمند قرار می گیرد 
و حتما ضرورت دارد در این عرصه به 
زنان پرداخته شود. در نهایت در حال 
حاضر محمدرضا خاتمی از ظرفیت های 
اصلاح طلبان پس از گزینه های حذفی 

است.

سـرمقــاله

اهداف صداوسیما روشن است و نیازی به تحلیل ندارد، 
زیرا هرگاه کسی اراده به حل یکی از مسائل کشور داشته 
است، صداوسیما علیه او برنامه ریزی کرده و سخنانی را مطرح 
نموده که در شأن ملت ایران نبوده است. در زمان مذاکرات 
برجام درسال های پیش، قبل از آنکه خارجی ها علیه برجام 
فضاسازی کنند، صداوسیما شروع کرد. اتفاقاتی در ایران رخ 
داد که افراطیون در خارج هم به نوعی دیگر انجام می دادند. 
همه اینها لبه های تیغی برای قیچی کردن برجام شدند. به 
دلیل بروز این اقدامات زمینه هایی در ایران پیدا شد و ترامپ 
نیز با استفاده از این زمینه ها از برجام خارج شد تا تحریم های 
خطرناک علیه ملت ایران بازگردد. اگر تمام نهادها و ارگان ها 
به ویژه صداوسیما با دولت، وزارتخارجه و سیاست های کلی 
بهتر همراهی می کردند، این رویدادهای تلخ انجام نمی گرفت. 
چرا عربستان سعودی اینگونه علیه ایران موضع تند می گیرد؟ 
زمینه این موضوع را همین گروه دلواپسی که بعضی از آنها 
گاها وابسته به صداوسیما بودند، فراهم کردند. اتفاقاتی که 
در سفارت عربستان و انگلستان رخ داد، در کنار سنگ پراکنی 
کردن و شیشه شکستن، از سوی همین افراطیون انجام 
گرفت. در تاریخ ثابت خواهد شد که همین رویکردها به کشور 
ضربه هایی اساسی وارد کرد. کشوری از حیث تورم، بیکاری، 
معیشت و ده ها مسأله دیگر، درگیر مشکلات اقتصادی است. 
بسیاری از کارخانه ها در آستانه تعطیلی هستند و بسیاری از 
مردم زیر خط فقر زندگی می کنند. از سوی دیگر گروه های تند 
اینگونه فشار اقتصادی به کشور وارد می کنند. مذاکرات وین به 
خوبی هدایت و راهنمایی می شود، این برنامه یکی از اقدامات 
مثبت دولت در دوره کنونی بوده و هست اما صداوسیما هیچ 
عمل مثبت و دارای نفعی که از سوی این دولت انجام شود 
را بازتاب مطلوب نمی دهد. برعکس فیلم گاندو که یکی 
از رویکردهای خطرناک در صداوسیما بود که دروغ ها و 
تهمت هایی را در خود داشت و نشان می داد در جای جای 
کشور رخنه های امنیتی وجود دارد اما وزارت امور خارجه است 
که از سوی عده ای تخریب می شود. در منظومه دولت، یکی از 
وزرایی که بسیار موفق عمل کرده و سیاست های خوبی داشت، 
آقای ظریف است. شاید بتوان از برخی جهات به او انتقاد کرد 
اما با خردی که او در حوزه مسئولیت خود نشان داد، خارج 
کردن ایران از انزوا بود. صداوسیما نیز بدین شکل علیه وزارت 
خارجه فیلم پخش کرد. کسان دیگری در محل های دیگری 
رخنه می کنند و می گویند، رخنه گاه امنیتی ما وزارت امور 
خارجه است. مسئولان، بزرگان این کشور باید تذکرات صریح 
به صداوسیما بدهند. هر دولتی که به کام صداوسیما نباشد، 
علیه او اقدام می کند، چه دولت دوم خردادی باشد و چه دولت 
حسن روحانی. دولت منتخب این افراد، دولت احمدی نژاد بود 
که عاقبت آن مشخص شد. مذاکرات وین با حضور غیرمستقیم 
آمریکا انجام می گیرد و نباید در این خصوص به مردم چیز 
دیگری گفته شود. طرف مذاکره ایران در برجام آمریکاست 
و بر همین مبنا ممکن نیست، آمریکا در این مذاکرات نباشد.

رویکرد هزینه ساز صداوسیما

محمدتقی فاضل میبدی
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه 

علمیه قم

یـــادداشت

آنچه این روزها شاهد آن هستیم اینکه ایران و عربستان دچار 
رودربایستی شده اند و این رفتار مربوط به اختلافاتی است که در 
سال های اخیر بین آنها ایجاد شده است. این اختلافات سبب شده 
بود تا یک جدایی بین ایران و عربستان که به عنوان دو قدرت واقعی 
و تاثیرگذار منطقه شناخته می شوند، به وجود آید. امروز هم تهران و 
هم ریاض ترجیح داده اند به دور از هیاهوهای رسانه ای و سیاسی به 
گفت وگو بپردازند و به همین علت اظهارنظری شفاف در خصوص 
دیدارها نمی کنند. آنها می خواهند به دور از فضای تبلیغاتی و در 
چارچوب یک فضای عقلانی به گفت و گو بپردازند. از سوی دیگر 
باید توجه داشت امروز در داخل ایران هنوز به علت اتفاقاتی که در 
سال های اخیر رقم خورده است، گفت وگو با عربستان زیاد توجیه 
پذیر نیست و مخالفینی نیز در این عرصه وجود دارد. همین امر 
است که اجازه نمی دهد به صورت علنی گفته شود که ایران در حال 
مذاکره با عربستان است. در دهه 60 نیز شاهد بودیم، زمانی که 
ایران و عربستان به یکدیگر نزدیک شدند و کدورت ها کاهش یافت، 
پذیرش این امر به علت اتفاقاتی که در آن سالها در مکه رقم خورد، 
برای افکار عمومی سخت بود. در ادامه همان تحولات در 8 سال 
گذشته هر روز اتفاقاتی رقم می خورد که روابط ایران و عربستان را 
تحت الشعاع قرار می داد و همزمان نیز جنگ یمن شکل گرفت و 
تنش هایی نیز در عراق، لبنان و سوریه نیز به وجود آمد که شکاف 
میان ایران و عربستان را بیشتر کرد و در آخر نیز همراهی عربستان 
با سیاست های فشار حداکثری ترامپ علیه ایران، سبب شده است 
تا برخی نتوانند نزدیکی ایران و عربستان را هضم کنند. جناح تندرو 
ریاض نیز از سوی دیگر شاید مخالف این گفت و گوها و مذاکرات 
باشند و قصد دارند در این عرصه موانعی ایجاد کنند. ریاض امروز 
یک نیم نگاهی به واکنش رژیم صهیونیستی، امارات و بحرین به 
عنوان کشورهایی که زمانی در کنار هم علیه ایران عمل می کردند 
نیز دارد زیرا گفت و گوی ایران و عربستان می تواند این اتحاد را 
برهم زده و معادلات جدیدی ایجاد کند. امروز تهران و ریاض باید 
فارغ از مسائل رسانه ای و کارشکنی برخی دولت ها برای تخریب 
روابط این دو کشور، باید به مذاکرات خود ادامه دهند. اراده ایران و 
عربستان برای ترمیم روابط واقع گرایانه است زیرا هیچکدام از ادامه 
اختلافات سود نمی برند. ثبات منطقه امروز در گرو حل اختلافات 
ایران و عربستان است. عراق، سوریه، لبنان، یمن و امنیت انرژی 
امروز با حل اختلاف ایران و عربستان می توانند با آرامش به کار 
خود ادامه دهند. هر دو کشور ضرورت دارد در این روند مذاکرات 
گرایشات ایدئولوژیک خود را کنار گذاشته و یکدیگر را به رسمیت 
شناسند و حریم و خطوط قرمز یکدیگر را نیز محترم شمرده و به 
توافق رسند. این به نظر می رسد برای ایران یک مذاکرات موازی با 
آن چیزی است که در وین در حال رقم خوردن است، زیرا علاوه بر 

بهبود روابط با غرب نیاز به بهبود روابط منطقه ای نیز داریم.

خاورمیانه و یک معادله جدید

جلال خوش چهره
 تحلیلگر مسائل بین الملل

بهره برداری از کارخانه بازیافت 
پسماندهای ساختمانی آبعلی

کارخانه بازیافت پسماندهای ساختمانی و عمرانی 
مجتمع پردازش و دفع آبعلی با دستور معاون 
اول رئیس جمهور به بهره برداری رسید. اسحاق 
جهانگیری در ادامه بازدید و افتتاح طرح های 
مدیریت شهری با حضور در مجتمع پردازش و 
دفع آبعلی در جریان روند کاری کارخانه بازیافت 
و استحصال شن و ماسه از پسماندهای عمرانی 
و ساختمانی شهر تهران قرار گرفت. این مجتمع 
در سال ۹۹، ۱۴ هزار تن در روز شن و ماسه از 
پسماندهای ساختمانی و عمرانی پایتخت را بازیافت 
کرده است. دانه بندی شن و ماسه، انواع بلوک، کول 
و محصولات بتنی از جمله تولیدات این شرکت 

دانش بنیان است.

 امضای یادداشت 
تفاهم ایران و پاکستان 

یادداشت تفاهم همکاری میان ایران و پاکستان 
برای ایجاد بازارچه های مرزی در طول مرز مشترک، 
از سوی وزرای امور خارجه دو کشور امضا شد. با 
امضای این یادداشت تفاهم و با هدف ارتقای روابط 
اقتصادی دو کشور و رفاه مرزنشینان، طرفین 
توافق کردند بازارچه های مرزی مشترک را در 
طول مرز مشترک دو کشور ایجاد نمایند. بر این 
اساس، در مرحله اول سه بازارچه در نقاط مرزی 
کوهک-چدگی، ریمدان-گبد و پیشین-مند افتتاح 
می گردد و بازارچه های مرزی مشترک در سه نقطه 
مرزی دیگر نیز بعدا ایجاد خواهد شد. این بازارچه ها 
بر اساس توافقات به عمل آمده میان طرفین و 
طبق روش های تعیین شده توسط دو کشور اداره 

خواهند شد.

امیدواریم با طرح  مدافعان سلامت، 
مفهوم  ایثارگری رسمیت یابد

نایب رئیس مجلس در آیین رونمایی از طرح 
مدافعین سلامت اظهار داشت: یکی از موارد مهمی 
که بعد از نظارت ها و سرکشی ها متوجه شدیم این 
بود که به کادر درمان کرونا توجه چندانی نمی شود. 
وقتی می گوییم کادر بهداشت و درمان؛ مشغول 
مجاهدت هستند ما باید از آنها پشتیبانی هایی 
انجام دهیم و آنها بدانند مجلس و دولت به فکرشان 
هستند و به وضعیت آنها رسیدگی می کنند. سید 
امیر حسین قاضی زاده هاشمی وی با اشاره به اینکه 
رهبر معظم انقلاب ما را به حوزه فعالیت مدافعان 
سلامت به عنوان حوزه جهادی توجه داده اند، 
گفت: طرح مدافعان سلامت، شامل این است 
که  ایثارگران مدافعان سلامت شامل چه افرادی 
می شود و چه سازمان هایی مشمول خدمات رسانی 
به این عزیزان هستند. وی افزود: امیدواریم با 
اجرای طرح  مدافعان سلامت به مفهوم ایثارگری 
در مقابله با کرونا رسمیت داده شود و یک قدم  
ناچیزی در جهت پاسداشت ایثارگران حوزه 

سلامت برداریم.

 نامزدی تاجزاده شکاف 
ایجاد می کند

دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی درباره 
احتمال کاندیداتوری سید مصطفی تاجزاده 
برای شرکت در سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری و نظر رسانه منتسب به 
کارگزاران درخصوص احتمال شکاف بین 
اصلاح طلبان، گفت: این که حضور ایشان باعث 
شکاف اصلاحات می شود باید جمع جبهه 
اصلاحات  آن را بررسی کنند. غلامحسین 
کرباسچی اظهار داشت: من با اصل اعلام 
کاندیداتوری فردی مخالف نیستم، مخصوصا 
ایشان که یک سری صحبت های داشته اند و 
بعضی از دوستان هم به آن اشکال وارد کرده اند. 
به نظرم خوب است اگر وزارت کشور و شورای 
نگهبان ایشان را تایید کنند و فکر می کنم این 
امر امتحان خوبی است که مشاهده کنیم مردم 
این نوع لحن و گفتار را انتخاب می کنند یا خیر. 
وی در خصوص گزینه نهایی کارگزاران بیان 
کرد: هنوز شخصی اعلام کاندیداتوری نکرده 
است، نه آقای ظریف و نه آقای جهانگیری 
هنگامی که فردی اعلام نکرده است و می گوید 

من نمی آیم چگونه کاندیدا کنیم؟

ارتش در صحنه حاضر است
به دنبال پیام محبت آمیز مقام معظم رهبری و 
فرمانده معزز کل قوا به ارتش جمهوری اسلامی 
ایران که به مناسبت 2۹ فروردین روز ارتش و 
بزرگداشت حماسه آفرینی های نیروی زمینی 
قهرمان صادر شد؛ امیر سرلشکر موسوی فرمانده 
کل ارتش طی پیامی از ابراز لطف فرماندهی 
معظم کل قوا تشکر کرد. در بخشی از پیام  
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی آمده است: 
ضمن امتنان از ابراز لطف آن رهبر عظیم الشأن، 
قلب های همه کارکنان جان بر کف و خانواده 
های ولایی و صبور آنان که مخاطب لطف و 
عنایت بزرگوارانه آن رهبر فرزانه قرار گرفتند، 
آکنده از شوق و شعف شد و دعای افطار و ذکر 
سحر سربازان ولایت با درخواست خاضعانه برای 
استدام سایه پر برکت آن رهبر حکیم از درگاه 
ربوبی درآمیخت. ارتش جمهوری اسلامی ایران 
به درگاه خداوند بزرگ شاکر است که تحت 
رهبری های مدبرانه آن فرماندهی معظم همواره 
در صحنه حاضر است و برای انجام هرگونه 
ماموریت آمادگی دارد و به تبعیت از فرمان 
مطاع، آمادگی های ارتش ولایت مدار افزایش و 

نقش آفرینی ها گسترش خواهد یافت.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

مردم به همراهان تحريم رای نمی دهند
  واکسیناسیون برای کل ملت رایگان است         عده ای خود را سوپر انقلابی می دانند اما به جای آمریکا به دولت فحش می دهند

  مردم به کسی که مانع رفع تحریم شود رای نمی دهند
آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به مذاکرات احیای 
برجام عنوان کرد: بعضی ها پارسال و پیارسال درباره برجام فیلم 
درست کردند و روی دستشان باد کرده و حالا در حال پخش آن 
هستند، البته اینها تفکرات قدیم است و ما به آن کاری نداریم. 
عیبی هم ندارد که پخش بکنند چون ماهیت خودشان را افشا 

می کنند. اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
 امروز همه می دانند راه حل برای معضل هسته ای ایران 
اجرای توافق هسته ای است و این موضوع برای ۴+۱، ۵+۱، 
اروپا، منطقه و همه روشن شده است که باید توافق به خوبی اجرا 
شود. ما اجرا را عین سند برجام می خواهیم؛ نه یک کلمه زیاد و 
نه یک کلمه کم. ما زیاده خواهی نمی کنیم، البته طلب هایی هم 
در این زمینه داریم که بعدا مطرح می کنیم. چون در این چهار 
سال صدها میلیون دلار به ما خسارت وارد شده است که آن را 
سر جای خودش مطرح خواهیم کرد. به هر حال ما برجام پلاس 

و... نمی خواهیم و عین برجام را می خواهیم.
 در احیای برجام سه پله وجود دارد؛ پله اول رفع 
تحریم هاست که این کار به عهده آمریکاست و البته ۱+۴ هم 
باید کمک کند. آمریکایی ها باید کلیه تحریم ها را بردارند و 
شرایط باید به آنچه در سال 20۱۵ در برجام پیش بینی شده 
بود بازگردد. باید هرگونه تحریمی که به بهانه های دیگر و یا با 
برچسب های جدید ایجاد شده بود کنار بگذارند و ما بتوانیم به 
اقتصادی سالم، متعادل و قابل قبول برگردیم. آنها فعلا و در 
زبان جدی هستند اما عنوان ها برای ما کافی نیست. بلکه تمام 
تحریم هایی که شماره دارد و معلوم است باید روی کاغذ بیاورند 
و همه دنیا بدانند که برداشته شده است وگرنه در کلیات گرفتار 
می شویم. پس در بخش تحریم بار کامل بر دوش آمریکاست که 
آنها را در یک قدم هایی جدید دیده ایم و در یک جاهایی دو پهلو 
حرف می زنند. البته ما گام های صحیح و درست خود را تا امروز 
برداشته ایم و اقداماتمان را در چارچوب سیاست های مورد نظر 

رهبری انجام داده ایم.
 در احیای برجام دو کار بر عهده ماست، یک کار ما این 
است که وقتی تحریم برداشته شد ما می خواهیم راستی آزمایی 
کنیم و بگوییم بله برداشته شده است، پس بله را ما باید بگوییم 

و ما این را از بانک مرکزی، وزارت نفت، وزارت راه می پرسیم و 
وقتی آنها بگویند برداشته شده این موضوع را اعلام خواهیم 
کرد. ما درباره راستی آزمایی مفصل بحث کرده ایم که چگونه 
باشد و چقدر زمان می برد. کار خیلی پیچیده ای هم نیست. 
اگر همکاری و حسن نیت باشد در زمان نه چندان طولانی می 
توان به جواب رسید. وزرای نفت، راه و بانک مرکزی و چند تن از 
وزرای دیگر هستند که باید این موضوع را اعلام کنند. قدم سوم 
کاری است که ما باید انجام دهیم و برنامه هسته ای ما کامل باید 
منطبق با برجام باشد که عینا این کار را خواهیم کرد و یک میلی 
متر اضافه تر هم نمی خواهیم. ما عین برجام همه آنچه اضافه 
باشد را جمع می کنیم و به انبار می بریم که این کار ساده ای 
است. چرا که تعهدات ما در برجام کاملا مشخص شده و ما هم 

عین برجام را پیاده خواهیم کرد.
 پس سه گام در احیای برجام وجود دارد. اولی رفع تحریم 
کامل است که به عهده آمریکایی هاست. دومی راستی آزمایی 
است که ما برنامه ریزی کرده ایم و در زمان کوتاهی می توانیم 
آن را انجام دهیم و سومی بازگشت به توافق برجام است که ما 
آن را دقیقا اجرا و عمل می کنیم. امیدواریم در قدم های بعدی 
در ۱+۵ صداقت، جدیت و حل سریع مسأله را حس کنیم و 
ببینیم، البته این روند نباید طولانی شود بلکه در مدت کوتاهی 

باید به آن برسیم.
 در موضوع هسته ای، واکسن، مقابله با کرونا، معیشت 
مردم و تولید هیچ نظری به انتخابات نداریم که نتیجه انتخابات 
چگونه است. حتی اگر مثلا انتخابات به جای ۱۴00 در سال 
۱۴0۱ بود ما باز هم این اقدامات را با قدرت انجام می دادیم. 
چراکه اگر مردم خوشحال باشند و احساس بهتری در شرایط 
زندگی خود داشته باشند با نشاط بیشتری در انتخابات شرکت 
می کنند. ما انتخابات پرشوری می خواهیم و این وظیفه ماست 
و برای این کار یک ثانیه هم وقت تلف نمی کنیم. به حرف این 
جناح و آن جناح هم توجه نداریم. اینقدر بگویید تا خسته 
شوید. به هر حال ما طبق نظر رهبری حرکت می کنیم و حتی 
اگر یک ساعت زودتر به نتیجه برسیم به نفع مردم است. در این 
میان اگر کسی می خواهد در انتخابات شرکت کند و می خواهد 

در این راه سنگ بیندازد و مانع رفع تحریم شود بداند که مردم 
به او رای نخواهند داد.

 بعضی ها در این چهــار ســـال جنگ تحمیلی اقتصادی 
هیچ وقت نیامدند علیه آمریکا حرف بزنند. بعضی ها می گویند 
اصل مدیریت قوی است و نباید ترسید، خب ما که نمی ترسیم 
ولی هر چقدر هم قوی باشیم وقتی دستمان را خالی کرده 
باشند چه می شود کرد. ما همان دولت یازدهمی هستیم 
که در سال ۹۵ کشور را به بالاترین رشد اقتصادی در جهان 
رساندیم و نشان دادیم در مدیریت چه توانایی داریم. ما همان 
شناگر ماهری بودیم که مسابقه را بردیم اما حالا دست و پای ما 
را بسته اند و می گویند مدیریت کنید و نترسید. ما نمی ترسیم 
و مدیریت را هم بهتر از شما بلدیم. عده ای که خود را سوپر 
انقلابی هم می دانند در این مدت تحریم یک کلمه راجع به 
آمریکا حرف نمی زنند و فقط به دولت فحش می دهند و توهین 
می کنند و علیه دولت دروغ می گویند. در حالیکه می دانند اگر 
تحریم نبود سهمیه کواکس به ما در اسفند وارد می شد. ما برای 
پرداخت ۵۳ میلیون دلار پول واکسن سراغ هر کشور و حساب و 

سفیری رفتیم نشد اما به هر حال پرداخت کردیم. 
 ما در زمینه واکسیناسیون بر مبنای این سند پیش 
می رویم و ان شاء ا... شرایط ما در اردیبهشت و خرداد بهتر 
خواهد بود و واکسن بیشتری هم وارد می شود. در موضوع 
واکسن داخلی هم همه توان مان را برای کمک به کار گرفته ایم 
تا هرچه سریعتر بتوانند آن را به نتیجه برسانند و امیدواریم 
در تابستان شاهد ورود واکسن داخلی به بازار باشیم.کارهای 
مشترکی هم با روسیه، کوبا و دیگران در حال انجام شدن است. 
اگر کسی بر خلاف مقرراتی که ستاد مقابله با کرونا تصویب 
کرده در استفاده از واکسن تخلفی کند به اشد وجه باید 
مجازات شود.  واکسیناسیون برای کل ملت به صورت رایگان 
خواهد بود، ما در ستاد هم تصویب کرده ایم که بانک مرکزی 
علاوه بر آن خرید ۱00 میلیون دلار دیگر هم ویژه واکسن روی 
میز بگذارد تا هر کسی که می تواند واکسن وارد کند که باید 
بخش خصوصی در این زمینه با وزارت بهداشت و سازمان غذا 

و دارو هماهنگ باشد.

قدردانی جمعی از فعالان سیاسی و اساتید دانشگاه از مواضع سید حسن خمینی:

مسئولیت جديدی روی دوش شماست
   مظلومیت مردم دردمند را فریاد بکشید

آرمان ملی: »همه نسبت به مملکت، آینده، فرزندانمان و گذشته تاریخی مان مسئولیت 
داریم؛ تلقی من هم این بود که شاید بتوانیم کاری کنیم که این امر در مورد شخص بنده دیگر 
امکانش فراهم نیست، اما نه به این معنا که به عنوان یک کنش گر، فعال، توصیه کننده و همدل 
حضور نداشته باشم؛ بلکه در عرصه حضور خواهم داشت.« این جملات آیت ا... سیدحسن 
خمینی پس از توصیه مقام معظم رهبری به او مبنی بر کاندیدا نشدن در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴00 نشان از آن دارد که آنچه برای یادگار امام از ارزش بالایی برخوردار است نه 
نشستن بر کرسی مدیریت اجرائی کشور بلکه همراهی و همفکری با صاحبان علم و تخصص 
برای اداره مطلوب کشور و گره گشایی از مشکلاتی است که سبب نارضایتی مردم شده. همگان 
واقف هستند که در صورت حضور سیدحسن خمینی در انتخابات با اقبال بی نظیر مردم مواجه 
میشد و آرای زیادی کسب میکرد اما یادگار امام آنچه را انتخاب کرد که انتظار می رفت یعنی 
تبعیت از توصیه رهبری و همراهی مسئولان برای ساخت ایرانی آباد. سیدحسن خمینی 
پس از اعلام عدم حضورش در انتخابات به موضوعاتی اشاره کرد که میدانست کاندیداها باید 
مد نظر داشته باشند مثلا 27 فروردین گفت:»مشکل اصلی ما اقتصادی است، ولی راه حل 
سیاسی دارد« این جمله نشان داد که یادگار امام به خوبی به تحلیل مشکلات کشور پرداخته 
و راهکارهایی برای حل آن دارد که تصمیم به ریاست جمهوری گرفته بود. کناره گیری 
سیدحسن خمینی اقدام ارزشمندی بود که از اذهان افکار عمومی دور نماند و به تقدیر از او 
پرداختند و البته خواستار ادامه مسیری شدند که راهگشای مشکلات باشد؛ مشکلاتی که 
یادگار امام با درایت و دلسوزی که دارد قادر به رفع آن است مانند جمعی از فعالان سیاسی 
و اساتید دانشگاه در نامه ای به آیت ا... سید حسن خمینی از مواضع دلسوزانه یادگار امام در 

موضوع انتخابات ریاست جمهوری قدردانی کردند. متن این نامه به شرح زیر است:
 مظلومیت مردم دردمند را فریاد بکشید

» احساس مسئولیت ارزشمندتان در برابر شرایط خطیر کشور که شما را بر آن داشت 
تا به تأملی درخور در باب انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 بپردازید و درخواست برخی 
از ما و دیگر دلسوزان را برای بررسی حضور در این عرصه با جدیت دنبال کنید، جمعی از 
دوستان دانشگاهی را بر آن داشت تا در این خصوص ملاحظاتی را با شما در میان بگذارند:  
۱.  جناب عالی قطعاً از خطرات و آسیب هایی که ورود به این عرصه متوجه جناب عالی و 
جایگاه رفیعی که به آن منتسب هستید می کرد، وقوف و آگاهی داشتید و می دانستید که 
زخم خوردگان از انقلاب امام خمینی)س( و نیز مدعیان و انحصارطلبانی که برای تسلط بر این 
رکن رکین نظام، اسب مراد زین کرده اند، آماده بوده و هستند که شما و بیت شریف امام را آماج 
زهرآگین ترین تیرهای تهمت و افترا قرار دهند. به رغم این، شما خطرات ورود به این عرصه را 

به جان خریدید و مسئولانه به ارزیابی شرایط پرداختید. این امر ما را ملزم می کند تا سپاس و 
تشکر بیکران خود را نسبت به این مسئولیت شناسی و مواجهه دردمندانه با مشکلات کشور 
و مردم ابراز کنیم. 2.  اکنون که بر اساس مصلحت سنجی مقام رهبری، این مسئولیت خطیر 
فعلًا از دوش شما برداشته شد، حفاظت و حراست از این حُسن اعتماد و امیدی که در دل و روح 
دلبستگان به جناب عالی و این بیت شریف با دیدن کمترین نشانه ها از احتمال حضورتان در 
صحنه ایجاد شد، مسئولیت جدیدی برای شما ایجاد کرد که نباید دست کم گرفته شود. مردم 
دردمندی که سفره هایشان از فشار تحریم ظالمانه و نیز رویکردهای ناصواب در تنظیم روابط 
بین المللی و کاستی در تدبیر امورشان به  شدت کوچک شده است؛ همانها که رانت خواری 
انحصارطلبان و کاسبکاران تحریم، نمک بر زخمشان پاشیده  است و غم و اندوه تداوم حصر 
ظالمانه دلسوزانشان را ناباورانه نظاره گرند، از شما انتظار دارند مظلومیتشان را فریاد بکشید، 
چرا که بخش مهمی از این گرفتاری ها را ناشی از برداشت ناصواب از قانون اساسی و میثاقی 
می دانند که با اعتماد به گفتمان و تفسیر امام خمینی)س( به آن رأی اعتماد دادند، ولی اکنون 
شاهد آن اند که وجه جمهوریت آن تا حد زیادی به محاق رفته و نهادهای تصمیم گیری و 
نظارتی منتخب مردم را از ایفای درست مسئولیت ها و وظایفشان ناتوان ساخته  است. ۳.  بر 
همین مبناست که  از جناب عالی انتظار می رود برای پاسداشت قرائت مردم سالارانه و عقلانی 
از اسلام و نگرشی که در اداره کشور، میزان را رأی مردم می داند، بیش  از پیش صراحت داشته 
باشید و در مقابل رویه ها و تفاسیر مغایر با روح قانون اساسی و نقض کننده وصایای امام به 
مخالفت برخیزید و امید به اجرای بدون تنازل قانون اساسی را زنده کنید. ۴ . اینک بیش از هر 
زمان دیگر به همدلی و مشارکت وسیع مردم در انتخابات و تعیین سرنوشتشان نیاز داریم، ولی 
متأسفانه رویکر دهای تنگ نظرانه در بررسی صلاحیت ها که عمدتاً به  صورت بدعت هایی پس 
از رحلت امام رایج شده و نیز موانعی که در چند دوره اخیر، پس از انتخابات، بر سر راه تحقق 
و اجرای وعده های انتخاباتی منتخبان مردم به وجود آمده اند، بخش مهمی از مردم را نسبت 
به کارآمدی صندوق رأی در اجرای شیوه های مطلوب و منتخب ناامید کرده اند و همین امر 
در یأس مشهود نسبت به اصل انتخابات مؤثر شده است. ما انتظار داریم موضع گیری و بیان 
مواضع شجاعانه شما در دفاع از حقوق مردم و پاسداشت میراث مردم گرایانه امام، مسئولان و 
دست اندرکاران را درباره مقتضیات و لوازم برگزاری انتخابات پرشور که مطالبه مقام رهبری 
نیز هست، بیشتر آگاه و ملتزم کند و شرایطی به وجود آید که در فرصت اندک باقیمانده تا 
انتخابات، نشانه های گشایش در رویکردهای انقباضی موجود هویدا شوند و فضای نشاط، 
شادابی و امیدواری به گره گشایی از تنگناهای موجود از مسیر انتخابات مردمی، پرشور و 

معنادار مهیا شود.«

»آرمان ملی« از ادامه تلاش های خرابکارانه برضد ایران گزارش می کند:

اسرائیل و عربستان علیه مذاکرات وين
   نماینده روسیه در سازمان ملل: سیاست فشار حداکثری آمریکا  شکست خورد

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: دو روز پیش نشست کمیسیون مشترک برجام 
در وین برگزار شد و نمایندگان ایران و کشورهای ۱+۴ برای مشورت به پایتخت بازگشتند. این 
مذاکرات که با حضور غیرمستقیم آمریکا انجام می گیرد، برای رفع تحریم های ایران، بازگشت 
آمریکا به برجام و بازگشت ایران به تعهدات برجامی آغاز شده است. این مذاکرات اما مخالفانی 
نیز دارد و رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی نگران ادامه روند مذاکرات وین هستند. با این 
حال نمایندگان کشورهای حاضر در این گفت وگوها با سازنده خواندن روند مذاکرات، دید 
مثبتی به رویکرد ایران و آمریکا دارند. به نظر می رسد، هر دو کشور عزمی جدی برای تنش زدایی 

از روابط خود دارند.
 پیشرفت های مهمی انجام شد

واکنش ها به مذاکرات وین هنوز ادامه دارد و در همین راستا روز گذشته جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در صفحه توئیترش درباره مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین 
نوشت: »پیشرفت مهمی ظرف هفته گذشته در وین برای بازگرداندن برجام به مسیر خود انجام 
شده است. کار آسانی نیست اما تمامی هیأت ها سخت فعالیت کرده اند و مصمم به پیدا کردن 
راهکارهایی برای آن هستند. دیپلماسی بهترین راه رو به جلو برای اطمینان یافتن از بازگشت 
آمریکا به برجام و اجرایی شدن کامل و موثر توافق است. لازم است تمامی طرف ها انعطاف به 
خرج دهند.« اتحادیه اروپا از آغاز مذاکرات نقش میانجگری میان ایران و آمریکا را برعهده داشته 
و دید مثبت بورل به روند نشست وین، نشان از آن دارد که ایران و آمریکا هردو برای دستیابی به 

نتیجه ای مطلوب در تلاش هستند.
 برخی با اجرای برجام مخالفند

روسیه نیز به عنوان یکی از حاضرین در مذاکرات وین، رویکرد حمایتی خود در قبال 
ایران را ادامه داده است. روز گذشته میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین در صفحه توییترش درباره مواضع مخالف در برابر احیای توافق 
هسته ای نوشت: »برخی با احیای برجام)توافق هسته ای( مخالفند اما آیا یک جایگزین 
واقع بینانه وجود دارد؟ نه. سیاست فشار حداکثری کاملا شکست خورد و فقط منجر 
به تسریع برنامه هسته ای ایران تا حدی فراتر از شاخص های سال 20۱۵ شد. این 
واقعیت دارد. آیا کسی می خواهد که این جریان ادامه پیدا کند؟« بسیاری از مقامات 
و سیاستمداران آمریکایی و غیر آمریکایی، مذاکره با ایران را مسیر صحیح ندانسته و 
باور دارند، در صورت ادامه سیاست فشار حداکثری ترامپ، ایران تسلیم خواست آمریکا 
خواهد شد و با حداقل امتیازات، مذاکرات به نتیجه مطلوب آمریکا خواهد رسید. اولیانوف 

نیز به همین رویکرد واکنش نشان داده است.

  مخالفان رفع تحریم
رژیم صهیونیستی و عربستان از جمله مخالفان مذاکره با ایران و موافقان فشار حداکثری 
هستند. به نقل از روزنامه صهیونیستی تایمز آو اسرائیل، شبکه تلویزیونی کان روز سه شنبه 
گزارش داد که رژیم صهیونیستی هم زمان با مذاکرات دولت آمریکا در وین برای بازگشت 
به توافق هسته ای در حال لابی کردن با آمریکا برای اعمال فشار در راستای ارتقای نظارت 
بین المللی بر برنامه هسته ای ایران است. شبکه کان همچنین گزارش داد که قدس اشغالی 
در حال اعمال پافشاری است که مقامات آژانس بین المللی انرژی اتمی در بازرسی تاسیسات 
هسته ای ایران اعمال قدرت عمل بیشتری داشته باشند. لازم به ذکر است، رژیم صهیونیستی 
تنها مخالف رفع تحریم های ایران نیست. به نقل از خبرگزاری رسمی عربستان)واس(، شورای 
وزیران سعودی نشست هفتگی خود را به ریاست سلمان بن عبدالعزیز، پادشاه این کشور از 
طریق ویدیو کنفرانس برگزار کرد. وزیران سعودی در بخشی از این نشست به مساله هسته ای 
ایران پرداختند. با توجه به تحولات اخیر برنامه هسته ای ایران، کابینه سعودی از ایران خواست 
که وارد مذاکرات کنونی شود و از بروز تنش و ناامنی و بی ثباتی در منطقه جلوگیری کند. آنها 
همچنین تاکید کردند که جامعه بین المللی باید به توافقی با ایران برسد که محدودیت های 
قوی تر و طولانی تری داشته باشد و علاوه بر آن نظارت ها بر برنامه هسته ای ایران انجام شود تا 

این کشور به سلاح هسته ای دست نیابد.
  مذاکره کنندگان سرباز ملتند

در زمانی که رژیم صهیونیستی و برخی کشورها علیه منافع ایران در وین اعلام موضع 
می کنند، عده ای در داخل کشور مشغول سنگ اندازی مقابل تیم مذاکره کننده هستند. از 
همین رو روز گذشته غلامرضا نوری قزلجه سخنگوی فراکسیون مستقلین ولایی، در گفت وگو 
با ایرنا تصریح کرد: »نباید با اظهارات و اقدامات بی اساس موجب دلسردی یا تضعیف روحیه 
مذاکره کنندگان را فراهم کنیم، آنها در چارچوب تعیین شده رهبر انقلاب، قانون اساسی و 
قوانین عادی حرکت می کنند. اعضای تیم مذاکره کننده در جهت منافع ملت حرکت می کنند و 
از حمایت مردم و نمایندگان برخوردار هستند و مردم آنها را در برابر زیاده خواهان تنها نخواهند 
گذاشت. مذاکره کنندگان ما سربازان و فرزندان برومند این نظام و مورد اعتماد و وثوق ملت 
هستند و در ماه مبارک رمضان دعای خیر مومنین بدرقه راه آنان است، تا حرف حق و موضع ملت 
ایران را به کرسی بنشانند و از حقوق ملت دفاع کنند و قطعا این کار را خواهند کرد و توفیقات 
جدیدی را برای کشور به ارمغان می آورند. کشورهای طرف مذاکره هم باید بدانند اگرچه در 
داخل کشور سلیقه ها و نظریات متفاوتی است اما همه گروه ها و جریانات حتی با وجود انتقادات، 

در حمایت از تیم مذاکره یک دل و یکصدا و با جدیت پیگیر منافع ملی هستند.«


